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MPS inleder ny fas
I juli driftsatte FFV Aerotech sitt nya 
MPS-system. Det gamla ICL-systemet 
kopplades ur och ersattes av Asar i 
Arboga och Flax i Linköping.

Divisionerna har ett nära samarbete 
kring MPS-systemet.

Någon större dramatik innebar inte 
systemskiftet for oss i Arboga, säger 
Lennart Fransson, som är projektleda
re på Avionik.

Mer problem har det varit rid divi
sion Flygteknik. Flygteknik har valt en 
annan modell än Avionik. Systemets 
har fasats in på bredare bas än inom 
Avionik Vilka problem det medfött 
och hur det står till i med MPS-syste
met på avdelning Apparat besvarar 
projektledaren Erik Andersson (bil
den) på
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En idé kan både spara 
kostnader och dra in 
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En avancerad provutrust
ning för luftkomponenter 
har invigts på Flygteknik
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division Avionik, skriver 
ledare i detta nummer
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Avdelning Robot inom 
division Avionik har fått 
ny organisation
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För Jan-Olof Hällberg är golfsporten 
ett sätt att bygga broar. Det är inte så 
att han behöver broar for att komma 
förbi vattenhindren på golfbanan. 
Fritidsintresset har han nytta av i job
bet. Till vardags är Jan-Olof ansvarig 
för division Flygtekniks marknadsen
het. Det är är en fördel att ibland fa 
tillfälle att träffa sina kunder och sam- 
arbetspartners under lättsamma for
mer och koppla av tillsammans. Då är 
golfen utomordentligt bra, säger Jan- 
Olof. Genom golfen kan man bygga 
broar och få bättre kontakt med kun
derna.



Det goda arbetet har många kvaliteter

Två medeltida stenhuggare 
blev tillfrågade om vad de 
höll på med.

"Jagstår och hugger i 
den här jävla stenen för att 
få den fyrkantig", 
sa den ene.
"Jag bygger en katedral", 
sa den andre.

Det finns olika sätt att se pä sitt jobb.
Vi talar mycket om Kvalitet. Det är något som 

berör såväl vårt arbete som alla de ting vi omger 
oss med i vardagen och inte minst livet i sin hel
het. Ett ord som används i så många olika sam
manhang blir nött, slitet och till sist bara en kli
ché.

Låt oss tina närmare på ordets språkmässiga 
innebörd. Om man går till Svenska Akademiens 
Ordlista så står det bland annat så här om vad 
kvalitet än "inre värde”, "av god beskaffenhet”, 
”förstklassig".

Det jag vill beröra är kvalitetens 
värde i "det goda arbetet”. Då tänker 
jag inte bara på dess relevans for pro
dukten av vårt arbete, utan även den 
roll kvaliteten spelar i förhållandet 
mellan människor.

1 jobbet berör kvalitet allt vi gör, från att skriva 
en underhållsföreskrift till att konstruera en elek
tronikkrets.

Du vet ju an en jobb, vilket det än är, kan 
göras bra eller dåligt. Att vanenda jobb vi gör i 
företaget - reparerar en dator, beräknar en offen, 
skriver ett program, svarar i telefon, planerar ett 
schema, skickar en faktura - allt kan göras anting
en "förstklassigt” eller uruselt.

En ständig strävan efter an göra varje jobb, 
ston som smån, så att det far den goda beskaffen
het eller blir så förstklassigt som kunden kräver - 
det är kvalitetens innebörd i vårt arbete. Oavsett 
vem kunden är. Det leder automatiskt till sådana 
effekter som

• an utlovade leveranstider hålls;
• att reklamationerna minskar - och skulle det 

ändå finnas någon anmärkning, åtgärdas den 
direkt;

• att våra leveranser ger god ekonomi både för 
kunden och för oss;

• att underhållskostnaderna blir lägre.
Detta leder i sin tur till att kunderna känner att 

de kan lita på oss, och vi far allt fler jobb. Sådan 
kvalitet leder alltså till lönsamhet.

Men det goda arbetet omfattar mer 
än lönsamhet. Därför skall vi inte 
nöja oss med att bara sträva efter kva
litet i produkterna, utan även låta den 
omfatta oss själva. Därmed är jag inne 
på något som är betydligt svårare att 
beskriva, eftersom kvalitet i förhållan
det mellan människor kan vara skilda 
saker för olika individer.

Generellt sett tror jag ändå att det handlar om 
sådant som generositet, ärlighet och ansvar. Till 
exempel

• att respektera andras uppfattningar men våga 
stå för sin egen;

• att hålla vad man lovat;
• att våga erkänna misstag - och att rätta till 

dem;
• att vårda hantverket;
• att vara juste mor beställare, leverantörer, 

underentreprenörer, och med arbetare.
Innerst inne vet ju var och en av oss vad det 

hela handlar om. Så här stod det i boken ”Zen 
och konsten att reparera en motorcykel" av 
Robert Pirsig":

"Vad som är gott, Phaedrus, och vad som inte 
är gott, behöver vi egentligen någon som talar om 
dessa saker för oss?”

Nej, egentligen inte. Om var och 
en av oss försöker att komma ett steg 
närmare det vi innerst inne vet är kva
litet, så kan det innebära en gigantisk 
förvandling av hela företaget. Då 
kommer vi verkligen att göra skäl för 
begreppet - Företaget med Kvalitet.

Om konsten att sopa ett golv
När man lyssnar till astronauten Edgar 

Mitchells historia förstår man att det mest hänger 
på oss själva hur vi upplever saker och ting.

Om man då tar en syssla vilken som helst, säg 
att sopa ett golv, så finns det flera olika sätt att se

1 Man sopar golvet för att man far betalt för 
att göra det. Jobbet är ett nödvändigt ont, men 
man måste ju fa ihop till uppehället, och snart är 
klockan fem.

2 Man sopar golvet för att man vill slippa obe
haget som kan komma om man inte gör det. Nån 
kan börja klaga och bråka. Kompisarna kan tycka 
att man smiter undan. Man kan bli av med job
bet.

3 Man sopar golvet för att golvet ska bli rent.
Det är bara att bestämma sig för hur man vill 

se på det. I vilket fall blir jobbet bäst gjort, gjort 
med kvalitet? I vilket fåll mår man själv bäst?

Rätt svar belönas med en portion större arbets
glädje.

Bengt Bardvall
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MPS
Aensgrammct

Hur känns det i dag?
Erik Andersson, 

projektledare för MPS 

pä avdelning Apparat. 

—-Jo, tack. Det känns bra. 
Det vi tänkt utnyttja i MPS- 
systemet finns och fungerar, 
men kanske inte alltid så 
som vi tänkt. Det har inte 
fungerat smärtfritt, om jag 
far uttrycka mig så. Under 
hösten ska de värsta felen 
vara borta.
Vilka problem har ni haft?

—Vi kan dela in vårt 
strui i fyra kategorier. Det är 
prestandaproblem, vilket ger 
långa svarstider. Det är en 
komplex soppa, så jag avun
das inte driftavdelningen. 
Dom kämpar tappert.

—Vi har problem med 
delar av systemet, en del 
program tungerar inte alls 
eller så som vi hade tänkt 
oss. En tredje fråga kan vi 
kalla för “luckor”. Det fattas 
anpassningar, eller så har 
inte alla personer fatt utbild
ning på rätt delar i systemet. 
Vi har inte heller fastställt 
arbetssätt för alla situationer 
i vår verksamhet. Detta är 
självförvållat, så det var vi 

medvetna om att det kunde 
dyka upp. Vi jobbar konti
nuerligt på att stänga luck
orna.

—För det fjärde så läm
nade vi den gamla miljön 
den sista juni. På väldigt 
kort tid skulle vi lägga in en 
korrekt bild av vår verksam
het. Det gör man inte på så 
kort tid. Det kommer att ta 
någon månad till innan sys
temet är ifatt verkligheten. 
Hur fungerar det i dag?

—Jag beundrar den per
sonal som jobbar med syste
met. Det är än så länge en 
något stökig hantering. Jag 
måste ändå säga att alla 
kämpar tappert. Det är 
ingen som gett upp, och 
ändå har vi många nya 
användare som är ovana vid 
datorer.

—Våra tre huvudplanera
re har haft det kämpigt. 
Utan dom skulle det här 
aldrig fungerat.

—Jag vill också säga att 
än så länge är systemet lite 
fyrkantigt, men håll ut, vi 
ska strömlinjeforma det och 
fa bort de värsta kantighe-

—Avslutningvis vill jag 
understryka att det har varit

ett enormt lagarbete. Vi har 
jobbat med införandet av 
MPS-systemet vid sidan av 
våra ordinarie arbeten. Det

tar jag mycket. Jag tror att 
vi lagt en gedigen grund för 
art fa ett effektivt system
stöd. Just nu har det varit

ska systemet vara ett stort 
stöd för oss i vån dagliga

problem men i framtidenjobb som lagts ned upskat- LB

Asar och Flax inleder en ny fas
I juli driftsatte FFV 
Aerotech sitt nya 
MPS-system. ICL-sys- 
temet kopplades ur 
och ersattes samtidigt 
av Asar i Arboga och 
Flax i Linköping.

—Någon större dra
matik innebar detta 
inte för oss i Arboga, 
konstaterar Lennart 
Fransson som är pro
jektledare på Avionik. 
Under semestern arbetade 
projektgruppen med att 
lappa ihop en del problem. 
Men orderregistrering kom 
igång redan under första 
veckan och fungerar i stort 
sett bra.

—Här arbetar verkstäder 
och detaljförråd med sin 
planering i det nya systemet. 
Samtliga inköpare har till
gång till Asar, även om alla 
inte kan utnyttja det ännu. 

Orderregistreringen är, som 
tidigare nämnts, inne med 
flottiljbeställningarna, berät
tar Lennart.

En del grus finns det fort
farande i maskineriet, dels 
på grund av ovana och dels 
på grund av en del kvarstå
ende ofullständigheter, säger 
han.

—Vår projektgrupp fun
gerar idag som jour för att 
hjälpa till att lösa de knutar 
som uppstår.

Slag i slag
De som arbetat med förbere
delserna för MPS-systemet 
har brottats med en tufF tid- 
plan. Mycket har gått slag i 
slag. Det fullständiga pro
grammet levererades förse i 
slutet av juni. ICL fasades ut 
1 juli. Och utbildningen av 
alla som berörs i den inledan
de fasen avslutades i början av 
augusti. I Arboga rör det sig 
om i runda tal 140 personer. 

— Naturligtvis hade det 
varit en klar fördel om vi 
fatt tillgång till det färdiga 
programmet före utbild
ningen. Men det önskemå
let gick inte att uppfylla i 
den snäva tidplanen, säger 
Lennart.

Olika modeller
—Vi kommer formellt an 
överlämna AsAR-projektet i 
fas 1 till linjen i september. 
Samtidigt avvecklas vår pro
jektgrupp successivt. Avdel
ning Mätteknik övertar 
ansvaret för drift och fort
satt utveckling av systemet, 
medan ansvarig chef för 
avdelning AV står som for
mell systemägare.

Division Flygteknik har 
valt en annan modell att 
införa Flax. Varje avdelning 
är ett projektområde, vilket 
innebär att systemet har 
fäsats in på bredare bas än 
inom Avionik.

— Det medför an vi ini- 
tialt har fatt mer grus i vån 
maskineri än vad fäller är i 
Arboga, påpekar Tom 
Wigh. I dena sammanhang 
är han Lennan Franssons 
motsvarighet inom
Flygteknik. Tom har dess
utom ansvaret för samord
ningen av AU/ADB-frägor 
inom FFV Aerotech.

Vägledning
Divisionerna har en nära 
samarbete kring MPS-syste
met. Avionik, som har valt 
en långsammare väg än 
Flygteknik, kan till exem
pel dra nytta av de erfaren
heter man nu gör i 
Linköping. Det ger bland 
annat vägledning i fråga om 
när och hur fäs 2 av Asar 
skall införas i Arboga.

— Fortsatt utbildningen 
av fler användare och inläs
ningen av grunddata blir för 
vår del inte lika omfattande 

inför nästa fäs. Dessutom 
följer vi med intresse vilka 
lösningar Flygteknik väljer 
på de problem som man nu 
brottas med. Det är till stor 
hjälp för oss när vi lägger 
våra strategier och fattar 
beslut om den fortsatta 
utvecklingen av AsAR-syste- 
met, betonar Lennan.

Det återstår ännu an 
koppla in många delar av 
verksamheten inom
Avionik. Biand annat står 
konsultsidan utanför syste
met. och man miste räkna 
med ett vakuum på några 
månader innan även T-Plan 
kan kopplas in.

— 1 det fallet måste vi 
avvakta den anpassning som 
kommer i nästa etapp och 
som ger oss möjlighet art 
koppla in även ekonomisy s
temet. avslutar Lennan.
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Marknad

Med golf bygger Jan-Olof broar 
för bättre kontakt med kunderna

All marknadsföring bäddar för morgondagen. 
Vårda kunden. Bygga broar. Det är viktiga funk
tioner for en marknadsavdelning.

Det är korta koncisa meningar när Jan-Olof 
Hällberg beskriver sitt arbete som ansvarig for 
division Flygtekniks marknadsstab.
Inom FFV Aerotech finns 
dels en central marknads
stab, som Ingemar Hansson 
är chef för, och dels har 
såväl division Flygteknik 
som division Avionik mar- 
knadsstaber.

Jan-Olof Hällberg är se
dan snart tre år chef för 
marknadsstaben inom divi
sion Flygteknik.

Olika inriktning
Divisionerna har lite olika 
inriktning på sina respektive 
marknadsstaber. Till skill
nad från division Avionik 
finns ingen försäljningsor
ganisation inom Flygtek
niks marknadsstab.

Avioniks marknadsenhet 
är mer operativt inriktade 
än vår, förklarar Jan-Olof, 
och fortsätter:

—Vår försäljningsorgani
sation finns i huvudsak på 
avdelningsnivå. Det gör att 
försäljning inte ingår i min 
dagliga gärning.

En brobyggare
Marknadsfrågor har Jan- 
Olof alltid arbetat med. In
nan han kom till division 
Flygteknik som marknads
chef arbetade han i Arboga 
med olika marknadsfrågor.

En brobyggare. Det är 
den centrala uppgiften. Så 
vill Jan-Olof beskriva inne
hållet i sitt arbete. Bygga 
broar och vårda kunden, det 
är en kort men konkret 
beskrivning av arbetet.

Tuff uppgift
Det senaste åren har Jan- 
Olof haft en tuff uppgift. 
En uppgift som ligger i linje 
med vad han anser vara en 
marknadsstabs viktigaste 
uppgift; samtliga flottiljer 
har besökts.

Halvt skämtsamt gör Jan- 
Olof liknelsen att besöken 
varit som att ge sig in i lejo
nets kula.

—Vi har diskuterat alla 

tänkbara frågor som är ak
tuella för oss. Det handlar 
om kvalitet, administration, 
levcransläge, leveranssäke
rhet, kontaktvägar, hur kun
den blir behandlad, till hur 
våra fakturor är utformade.

Nyttiga träffar
—Det har varit mycket nyttiga 
och givande traflär. Det är vik
tigt för oss att fa en dialog med 
kunden. Bara genom att öppet 
kunna samtala om problem kan 
vi reda upp det som kunden ell
er vi upplever som svårigheter. 
Det är vä på gpd väg att göra 
med förbanden. Vi måste ha en 
öppen dialog för att öka förståel
sen för vår verksamhet, våra re
surser och hur dessa bäst utnytt
jas.

I ett första skede har Jan- 
Olof tillsammans med 
försäljningsansvariga inom 
divisionen, jämte kvalitets- 
och ekonomiansvariga rest 
runt till samtliga förband. 
Det har blivit en resa i 
månaden det senaste året. 
Mer har vi inte mäktat med, 
säger Jan-Olof. Det tar tid 
att organisera dylika besök.

En del skäll
Flottiljerna har varit väl rep
resenterade på dessa möten. 
Den tekniska chefen jämte 
medarbetare har alltid del
tagit, det har även planc- 
ringsingenjören och kon
trollingenjören gjort. Vcrk- 
stadschcfen, materielplanc- 
rarc och ekonomiansvarig 
har även varit med.

Visst har det varit en del 
skäll, säger Jan-Olof, men 
det har varit nyttiga besök.

Flottiljer på besök
Besöken på förbanden var 
ingen engångsföreteelse. 
Med start denna vecka kom
mer samtliga flottiljer, under 
det kommande året, att 
besöka division Flygteknik.

—Nu far vi möjlighet att 
visa flottiljerna våra facilitc- 

ter, vad vi kan och hur vi 
kan hjälpa dem än mer. Vi 
ska även, självklart, fortsätta 
våra diskussioner om hur vi 
ska förbättra samarbetet.

Kundrelationer
—Vi måste, för att ytterli
gare fördjupa kundrelatio
nen, vara lyhörda for kun
dens krav och förväntningar 
och atr anpassa oss efter 
kundens behov.

Internt inom divisionen 
fungerar Jan-Olof som 
koordinatör. Regelbundet 
har han träffar med avdel
ningarnas försäljningsansva- 
riga för att ha en dialog med 
avdelningarna om marknad- 
sakti vi teter.

Själv deltar Jan-Olof i 
den marknadskommitté 
som Ingemar Hansson har. 
Där ingår, förutom Ingemar 
och Jan-Olof, Jan CedvtSn 
från Avionik och Rolf Lun
din från FFV Tests 
Systems AB. Dessa fyra 
utgör den centrala mark- 
nadskommittén.

Inbiten golfare
Det är inte bara runt sam- 
manträdesbord man skall 
träffa sina kunder, säger Jan- 
Olof. Sedan några år tillba
ka är han inbiten golfare, 
vilket avspeglat sig i kund
kontakterna:

—Det är en fördel att ib
land få tillfälle att träffa sina 
kunder och samarbetspart- 
ners under lättsamma for
mer och koppla av tillsam
mans.

Golf är en liten, men i 
sitt sammanhang, en värde
full beståndsdel i vår mark
nadsföring, säger Jan-Olof. 
Inte minst genom möjlighe
terna att träffa kunderna 
under mindre formella 
omständigheter.

LB
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—Vår nya organisation har klara fördelar

Organisation
Curt Johansson, Robot:

För två veckor sedan bytte avdelning Robot i 
Arboga sin produktorienterade organisation för 
flygrobotar mot en fiinktionsinriktad modell.

—Vi ser flera vinster i den här förändringen. 
Cheferna kommer närmare verksamheten. De 
uppdelade enheterna inom verkstäderna sam
manförs igen och problem i gränssnitten mellan 
olika produktområden försvinner, enligt Curt 
Johansson som är chef för Robot.
Den tidigare organisationen 
som bara hade något år på 
nacken fick aldrig riktigt 
gehör inom avdelningen av 
flera skäl. På papperet såg 
den bra ut. enligt Curt 
Johansson. Men i verklighe
ten blev framför allt ansvaret 
för det totala flödet på 
robotnivå oklart. Den ska
pade även andra problem 
för Robot.

Den grupp som arbetar 
med verkstadstest delades på 
tre sektioner. Jobben görs i 
övre Ektorp några kilome
ter utanför FFV-områdct, 
men ansvariga chefer har 
suttit innanför grindarna en 
bra bit från verksamheten.

En liknande uppdelning 
med motsvarande problem 
har de haft som arbetar med 
apparattest och reparationer 
nere i berget. Och att hålla 
samman de splittrade enhe
terna har varit krävande.

Smidigt jobb
Den tungrodda organisatio
nen till trots har personalen 
smidigt lyckats lösa de 

gränsproblcm som uppstått 
mellan sektionerna. Därför 
har inte heller missförhål
landena satt några spår på 
avdelningens ekonomi. 
Tvärtom. Robot har stadigt 
ökat sitt resultat, en tendens 
som även ser ut att fortsätta.

—Men utan tvekan skul
le vi på längre sikt ha märkt 
en klart ökad intern "revir
bildning” med negativa 
effekter på resultatet också, 
menar Curt. Därför var det 
hög tid att mota Olle i

Reaktionerna från fack
ligt håll och från de anställ
da på Robot har varit 
genomgående positiva, vil
ket också bekräftar att för
ändringen var välkommen.

Nya sektioner
Det som har hänt är att 
Övre Ektorp, AR70, med 
sina systemtest för första 
gången får en egen ”plats
chef’, Kjell-Åke Lindahl. 
Han har övergripande 
ansvar för det totala flödet 
av flygrobotar, och far där-

Curt Johansson och Ulla Jebsen gör en sista koll av att Robots nya organisation stämmer aren pä pappret. Pä 
frågan om vad hon tror om förändringarna svarar Ulla, att det är för tidigt att uttala sig. Hon till ränta 
tills den nya organisationen har "satt sig"ordentligt.

med även en viss påverkan 
över flödet på sektion 
Robotapparater i berget.

Robotapparater, AR60, 
under Allan Thuresson bil
dar en sektion för apparat
test och underhåll av flygro
botar och i viss mån även 
marinrobotar.

Vapen och Ammunition. 
AR20, bildar en sektion 
med Jan Daunfeldt som 

chef. Att hitta ett heltäckan
de namn var svårt. 
Verksamheten omfattar 
även jobb med lavetter och 
räddningsmateriel som 
raketstolar.

Allt tekniskt stöd för fly
gande robotar samlas inom 
sektion Robotteknik. AR50. 
under Stig Jäderlund.lngen 
ändring

Däremot finns det inga 

skäl att göra någon föränd
ring av organisationen på 
sektionerna AR 10 Beväp- 
ningssystem. AR30 Spa- 
ning/Optronik eller AR80 
Arme- och Marinrobot- 
system i Växjö.

—Vad gäller dessa tre 
sektioner har vi snarare sett 
stora fördelar i att behålla 
dem intakta, avslutar Curt.

Text och toto:
Anne Allan!
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I korthet

Ny utrustning
Avancerad provutrustning 
för luftkomponenter

Hans Tegnerfrån FMVtFuh (i mitten) är den som far starta avdelning  Apparats nya 
kompressoranläggning. Hans Tegner är omgiven av sina kollegor från FMVtFuh, Lars 
Fonander (t v) och Sven Selander (t h).

En mycket unik anläggning. 
Det är ett samstämt omdö
me. När avdelning Apparat 
inviger sin nya kompresso
ranläggning är de närvarande 
ense; det är en unik anlägg- 
ning.Närvarande vid invig
ningen var representanter 
från FMV, avdelning Appa
rat, Ängpanneföreningen 
och IG JAS.
Vid invigningen berättade avdelning 
Apparats chef, Thomas Eriksson, 
att den tidigare kompressoranlägg
ningen började fa ganska många år 
på nacken. Den började bli ganska 
dyr att underhålla, samt att den ej 
uppfyller de krav som moderna 
apparater ställer. Som ett led i 
resursuppbyggnade till JAS var det 
nödvändigt an skaffa en ny komp
ressoranläggning, förklarade Tho
mas Eriksson.

Byggnationen av kompressoran
läggningen är en gemensamt projekt 
mellan FMV, IG JAS och avdelning 
Apparat. Konstruktion av uppbygg
nad av anläggningen har gjorts av 
Ängpanneföreningen, vars repre
sentanter vid invigningen upprepade 
gånger betonade att anläggningen är 
unik.

Kompressoranläggningen är kon
struerad för provning av olika appa
rater ingående i flygplans luftförsörj
ningssystem. Anläggningen utgörs 
bland annat av en lågtryckskompres- 
sor, som fungerar som matarkom- 

pressor till högtryckskompressorn. 
Värmeugn som värmer upp luften 
till rätt provtemperatur.

Flöde, tryck och temperatur kan 
regleras oberoende av varandra ock 
kontinuerligt över rcglerområdet.

Anläggningens prestanda är 
imponerande. Enligt Ängpanne
föreningen finns det inte en lik
nande anläggning i Sverige. De ställ
de sig tveksamma till om det finns 
någon liknande anläggning i 
Europa.
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Så här såg det ut närden flera ton tunga 
vänneugnen lyftes in i det hus som byggts 
för den nya kompressoranläggningen.

Avta i

Förnyat avtal ökar volymen 
på helikopterunderhåll
För två år sedan underteckna
de FFV Aerotech ett avtal 
med FMV om underhåll av 
flygvapnets nya räddningshe
likopter, HKP10. I dagarna 
har det avtalet reviderats och 
utökats.

Ett försök att tänka annor
lunda. Så beskrev projektle
daren Per Eriksson när han i 
våras berättade för Aero- 
grammet om avtalet och 
projektet.
Avtalet är det första stora produkt
avtal som FFV Aerotech under
tecknade. Det är både nytt och 
spännande, förklarade Per Eriksson. 
Ett flygtimprisavtal ger både möjlig
heter och samtidigt ett ökar riskta
gande.

Det ursprungliga avtalet omfatta
de C-nivåunderhåll på cirka 250 
olika typer av utbytesenheter per 
helikopter.

Nu har delar av avtalet omför- 
handlats. Ett antal apparater har till
kommit och några har försvunnit, 
berättar Per.

Det handlar om ett 40-tal småap- 
parater, som av olika skäl, har 
utgått, samt ett 30-tal tillkommande 
apparater.

Samtidigt har priset per flygtim
me justerats, berättar Per Eriksson:

—Det är ändrade förutsättningar 
i dag. Ett antal apparater utgår och 
några tillkommer. För andra har

Produktavtalet med FMV om underhåll 
av flygvapnets räddningshelikopter.
HKP10, har nu omfbrhandlats. Ett flertal 
apparater har tillkommit och några har 
utgått, säger Per Eriksson.

tiden mellan översyn justerats. Allt 
detta medför att det har varit nöd
vändigt att göra en omförhandling.

—Vi har ökat kontraktets värde 
från 70 till 100 miljoner kronor. 
Det är betydligt mer än vad vi för
väntade oss från början.

I övrigt berättar Per att projektet 
rullar på planenligt. Hittills har 
avdelning Apparat hanterat ett fem
tiotal enheter för anmärkning. Det 
har i huvudsak varit garantiåtgärder, 
avslutar Per.
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Efterlysning

Vem sitter på Curts stol?
Avioniks personalchef Curt 
Lindenbaum saknar sin egen 
stol!

Det är inte så konstigt som 
det låter, men ändå är det ett 
mysterium.
Curt tog med sig stolen från konto
ret i Stockholm, eftersom den är 
speciellt anpassad för honom och för 
hans rygg. Den skickades med en 
del andra möbler till Arboga. Och 
de andra har kommit till rätta, men 
stolen har på något sätt försvunnit

efter ankomsten.
Frågan är nu om någon i Arboga 

av misstag har fatt just den här sto
len. Den är mörkt rödrutig och hög- 
ryggad. Curts namn stod dessutom 
skrivet på stolen när den anlände. 
Den som vet något om dess vidare 
öden, ring till Sif Erlandsson telefon 
2088.

Under tiden när Curt en "ståen
de" önskan om att snart fa sätta sig 
på sin rätta plats igen.

AA



I korthet

Ny utrustning Avtal

Ny testutrustning 
för vinschar invigd
Nu klarar avdelning Apparat 
att testa alla typer av vin
schar. Nyligen invigdes den 
nya testutrustningen för vin
schar och lastkrokar.

Hittills har vinschar bara 
kunnat genomgå vissa be
gränsade prov. Med den tidi
gare testutrustningen har inte 
vinscharna kunnat testas med 
mer än två till tre meter lina 
utdragen.
Der mot.-ej verkliga förhållan
den, för.'d i 3, Steve Karlsson, som 
arbetar n.. : vinschar och lastkrokar 
inom avdci.tingen.

Nu har dci blivit ändring på det. 
Med der. testutrustning som nu 
installerats klarar vi vinschar som 
har upp till 85 meters lina, berättar 
Steve Karlsson. Det är tio meter 
längre lina än vad flygvapnets nya 
räddningshelikopter, HKP10, har 
och mer än dubbelt så lång lina som 
tidigare räddningshelikoptrar haft.

Det är genom FFV Ordnances 
representant i Singapore vi kommit i 
kontakt med tillverkaren av denna 
testutrustning, berättar Steve 

Karlsson. Det är ett litet singapori- 
anskt företag, Hydrotronics, som 
konstruerat och tillverkat denna 
testutrustning.

Stora krav
Den första kontakten med 
Hydrotronics togs för snart tre år 
sedan. Efter de första kontakterna 
med företaget skrevs en kravspecifi
kation. Avdelning Apparat ställde 
stora krav på utrustningen; den ska 
vara stcglös, klara alla typer av vin
schar, den ska vara flexibel beträf
fande belastning och linhastighet 
och den ska kunna belastas med tio

Nu står testutrustningen på 
avdelning Apparat. De senaste 
veckorna har företaget haft represen
tanter på plats för att installera 
utrustningen.

Det är en unik utrustning. Enligt 
uppgifter Stcvc Karlsson har är det, 
hittills, den enda testutrustning i 
Europa som klarar av art testa vin
schar med fullt utdragna linor. 

Edward C P Po. chef för Hydrotronia.det företag som tillverkat vinschtesturrustningen 
och Sven Selander, från FMV, får förrätta invigningen av den nya tesutrustningen.
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Nytt principavtal 
med Danmark

FFV Aerotech och danska 
FMK (Flyvematerielkom- 
mandoen) har förnyat prin
cipavtalet för underhåll av 
danska flygvapnets 35:or. 
Avtalet garanterar underhåll 
av apparater och instrument 
fram tills dess att 35:orna tas 
ur drift 1995.
Avtalet är värt cirka fem miljoner

Uranför avtalet tillkommer till- , 
verkning av övningsbomber. En | 
order som uppskattningsvis är värd 
cirka tio miljoner kronor.

På bilden syns, fr v, Jan-Olof i 
Hällberg, marknadsansvarig inom | 
division Flygteknik, Arne Hansen, , 
Aerotechs representant i Dan- ■ 
mark, och FMKs Kirsten Skipper, 
från handelsavdelningen, och Niels

Personal nytt
Åke G blir 
personalchef 
för Aerotech
Åke Gustafsson blir nu perso
nalchef för FFV Aerotech AB 
på heltid.

Åke torde vara bekant för 
de allra flesta inom FFV 
Aerotech.

Äke har arbetat många år inom 
FFV Aerotech. Nu senast har han 
varit personalchef for division 
Flygteknik. Han har det senaste 
året även varit sammanhållande per
sonalchef for hela FFV Aerotech. 
Den uppgiften kommer han nu 
ägna all sin tid åt.

Tidigare har Åke även varit för
handlingschef för FFV Aerotech.

Åke kommer även fortsättnings
vis att ha sin fästa punkt i 
Linköping, men han kommer an 
vara i Arboga en eller ett par dagar i 
veckan.

I samband med att Ake övergår 
till att bli personalchef för FFV

Ake gyutafison heter FF\ 'Aerotechs nya 
personalchef. För flertalet aerotechare torde 
Ake redan vara kand. Tidigare var han
personalchef vid division Flygteknik.
Aerotech kommer även en del 
andra organisatoriska förändringar 
att ske.

Till Akes stab kommer även 
säkerhetsfrågorna och den interna 
informationen att föras. Det innebär 
att såväl Hans-Olot Blomqvist som 
Lennart Bladh och Anne Allard 
kommer att sortera under Ake i 
framtiden.
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Ivan fick 50 000 kronor

En idé kan både spara 
kostnader och dra in jobb
—Egentligen vet jag 
inte hur en idé kom
mer upp, säger Ivan 
Lundberg. Ibland hän
der det när ett jobb 
jäklas gång på gång. 
Då tröttnar man och 
försöker komma på ett 
bättre sätt att göra det.

Framför honom på 
bordet ligger resultatet 
av en idé som han fick 
för ett år sedan. Två 
reparerade bandkabel 
kablage till vridbord 
för radar PS 37 och PS 
46. Ivan har visat att 
man kan reparera trasi
ga kablage istället för 
att bara slänga dem. 
Och förra veckan be
lönades förslaget med 
50 000 kronor.
Ivan Lundberg arbetar på 
Radar/Motmedelsvcrksta- 
den i Arboga. Det har han 
gjort i 20 år nu och de 
senaste tio åren med just 
radar. Idag sitter ”jobbet i 
ryggen”, som han själv ut
trycker det.

Det här är inte den första 
belöningen han far. Sex tidi
gare förslag har gett honom 
sammanlagt 25 000 kronor, 
och ett åttonde har han 
redan på gång.

En bråkdel
Vad är då finessen med an 
reparera bandkabel kab-

Svaret är an reparation 
kostar en bråkdel av vad nya 
reservdelar kostar. Finessen 
är alltså att man sparar en 
hel del pengar.

I sin förslag uppskattar 
Ivan att sammanlagt åtta 
kablage byts ut varje år till 
en total kostnad av närmare 
270 000 kronor. Att enligt 
hans metod reparera kostar 
per kablage cirka 3 800 kro
nor. Dessutom skall före
skrifter tas fram till en en
gångskostnad på uppskatt

ningsvis 25 000 kronor.
En enkel uträkning visar 

an den årliga besparingen 
blir närmare 240 000 kro
nor, föreskriftskostnaden 
borträknad.

Värme gjorde susen
Det är stiften i kablarnas 

stifttag som förstörs med 
tiden, och de ligger inbäd
dade i en gjutmassa. För att 
över huvud taget kunna 
byta stiften, måste de frigö
ras. Efter en del experiment 
lyckades Ivan, och det var 
dessutom enkelt.

—Jag provade med vär

me. Och det visade sig räcka 
med an blåsa varmluft i på 
stifttaget ett par minuter så 
smälte gjutmassan, berättar

En ny kontakt med skru
var kostar 50 kronor. På 
vart fjärde stifttag krävs ny 
kåpa för 1 250 kronor, och 

dessutom går det åt ny gjut
massa för 300 kronor. Fem 
timmar tar det i genomsnitt 
att reparera en kabel. 
Tekniksidan har kontrolle
rat reparationerna i detalj 
och utan omsvep godkänt

Ger nya jobb
—Säkert kan man aöra för
bättringar och pressa ned 
reservdclskosmadet på 
många andia stäiicti också, 
säger Ivan. Men förutsätt
ningen dels an lorslags- 
kommirtfn informerar om 
hur den delen av vciksam- 
heten fungerar. Dels krävs 
det att cheferna är I vhörda 
för nya idéer. 1 lär har vi all
tid fatt gehör från Ingemar 
Liljeström för idéer och för
slag till rationaliseringar.

Ivan visar exempel på 
verktyg som har tillverkats 
inom verkstaden för att 
underlätta jobbet och slippa 
onödiga arbetsmoment.

—När förslagsverksam
heten fungerar bra så upp
muntrar den också till att se 
över jobbet för att försöka 
rationalisera det. Och det 
handlar ju inte bara om 
ansvaret att spara kostnader 
åt kunden. Vi far ju också 
en återbetalning eftersom 
det drar in mer arbete åt oss 
själva, tillägger han.

Satsar på bär
Vad tänker Ivan göra med 
de pengar som blir över när 
skatten är dragen?

—De skall jag investera i 
en bärodling för självplock
ning, som jag och min 
sambo driver, avslöjar han.

Det kostar en del att hålla 
ordning på och liv i ett par 
tusen vinbärsbuskar och en 
halv kilometer hallonsnår. 
Pengarna kommer väl till 
pass för att göra nyinveste
ringar i bevattningsanlägg
ningen.

Text och foto:
Anne Allard


